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A 2022-ben Nemzetiségekért díjjal kitüntetett  tanárnő 1994 óta a Nézsai 
Szlovák Önkormányzat elnöke. Az országos elismerést megelőzően 
már több díjat kapott  a szlovák közösségtől nyelvük, hagyományaik 
fenntartásáért végzett  munkájáért (a Nógrád-Hevesi Szlovákok Egye-
sülete „Nemzetiségünkért, hagyományápolásunkért” díját 2009-ben, 
a Nógrád Megyei Önkormányzat Közgyűlésének „Nógrád Megyei 
Nemzetiségekért” díját 2017-ben, az Országos Szlovák Önkormányzat 
„Nemzetiségünkért” díját 2019-ben vehett e át). A helyi szlovák önkor-
mányzat elnökeként azon fáradozik, hogy a következő és az azt köve-
tő nemzedéknek is megmutathassák, miként éltek elődeik. Mivel Né-
zsán nem volt a szlovákságnak tájháza, a Miniszterelnökség egyházi 
és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkársága támogatásával 
megvett ek egy épületet a faluban, és azt rendezték be szlovák gyűjte-
ménnyel. A tárgyi emlékek őrzése mellett  az iskola az a bázis, ahol az 
élő hagyományok, a nyelv átadása történik. Ezért látt a jónak a Nézsai 
Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat 2016-ban az iskola átvételét. 

– Jó döntésnek bizonyult – mondja Kucsera Andrásné. – Iskolánk 
népszerűségét bizonyítja, hogy a fenntartásba vétel óta eltelt hat tan-
év alatt  folyamatosan nőtt  a tanulók létszáma, szeptemberben mint-
egy nyolcvannal többen kezdték itt  a tanévet, mint 2016-ban. Akkor 
106 tanulóval vett ük át az intézményt, most pedig csaknem 190 tanu-
lónk van. A megrongálódott  történelmi épületet (az 1740-ben épült Re-
viczky-kastélyt) egykor le akarták rombolni, de a falu megmentett e az 
1960-as évek elején. Az egész település összefogásával hozták rendbe 
annyira, hogy 1962 óta működhetett  benne az iskola. A fenntartás-
ba vétel óta önerőből és számos pályázaton nyert támogatással több 
ütemben történt a felújítás. Ennek legfrissebb lépése most október 15-i 
határidővel a fűtéskorszerűsítés, a hőszivatt yús fűtésre történő átállás, 
amelyhez 37 milliós támogatást kaptunk a Miniszterelnökség egyhá-
zi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkárságától. Ennek kö-
szönhetően a következő fűtési idényben mínusz tíz fokig nem kell be-
kapcsolni a gázkazánt (az csak kiegészítő, rásegítő fűtési rendszerként 
marad meg), így jelentős megtakarítást várhatunk a költségek terén.

– Mivel érik el, hogy emelkedik a tanulói létszám, hogy szeretnek ide járni a 
gyerekek, még azok is idejönnek, akik nem szlovák gyökerűek?

– Nyolc-kilenc környékbeli községből (pl. Csővár, Acsa, Penc, Rád, 
Felsőpetény) járnak ide a gyerekek. Akik itt  kezdték az iskolát, azok 
általában itt  is fejezik be még akkor is, ha közben más településre köl-
tözik a család. Olyan is van, hogy máshonnan költöznek ide. A testvé-
rek természetesen a már idejáróval jönnek együtt . Nógrád megyében 
ez az egyetlen nyolcévfolyamos szlovák nemzetiségi iskola, tehát felső 
tagozatban már csak itt  folyik szlovák nemzetiségi oktatás. Minden di-
ákunk tanul szlovákul, két csoportban: a kevésbé eredményesek és a 
haladóbbak között . Az egész tanévben minden alkalmat megragadunk 
a közösségi szellem erősítésére. Az ének- és néptánc, a vers- és próza-
mondó, valamint a tanulmányi versenyek nemcsak a diákokat, hanem 
a felkészítő tanáraikat is kihívások elé állítják. Ugyanakkor ezek az 
események találkozási lehetőséget is adnak más intézményekkel. A ta-
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nulás mellett sok olyan programot szervezünk, 
amik arra szolgálnak, hogy bebizonyítsák a 
gyerekeknek, az iskola élvezetes is lehet. A Mik-
száth-nap, az Iskola éjszakája, a Majális a park-
ban, a nyár eleji szlovák tábor, a szokásos iskolai 
ünnepekkel együtt közös élményt adnak. Az is-
kolai programok egy része pedig kilép az iskola 
falai közül, részben a szülők, részben az egész 
község bevonásával zajlik. A nagy események 
előkészítése is közösen történik. Jönnek az apu-
kák füvet nyírni, kerti munkát végezni, rendbe 
tenni az iskola parkját, az anyukák hozzák a sü-
teményeket, tehát a szülők is magukénak érzik 
az iskolát. Több rendezvényt már hagyományo-
san a Nézsai Szlovák Önkormányzat szervez, és 
az iskola ad otthont például megyei találkozók-
nak vagy versenyeknek. Ezzel is idevonzzuk az 
embereket. Szép környezetben vagyunk, érde-
kes programokkal töltjük a szabadidőt, és szín-
vonalas az oktatás, ezért szeretnek minket.

– Mindezért a pedagógusoknak is sokat kell tenniük. Hogyan sikerül ilyen 
lelkes, odaadó szakmai csapatot összeállítani?

– Felsőpetényi születésű vagyok, és mindjárt az érettségi után, 1972-
ben kezdtem itt tanítani, majd elvégeztem a Szegedi Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola szlovák-orosz szakát. 1993-2011 között én voltam az 
iskola igazgatója. Velem együtt néhány idősebb kollégám óraadóként 
tanít még iskolában, a tanári karból pedig többen is a tanítványaim 
voltak egykor. A fiatalabbak közül sokan, a néptáncoktató, de a mosta-
ni igazgatónő is környékbeli, nógrádi. Ez a helyi kötődés és a hosszú, 
évtizedes közös munka sokat jelent abban, hogy jól együttműködő gár-
da vagyunk. Az önkormányzati fenntartás révén több lehetőségünk 
van az iskola és a tanárok támogatására. Ki tudjuk fizetni a túlórákat 
és egyéb juttatásokat. Az Erasmus+ program keretében a tantestületből 
nyári továbbképzésen vettünk részt tizenegyen Rovinjiban, ketten pe-
dig Dublinban. Az országos lehangoltság a mi pedagógusainkra nem 
jellemző, a lelkesedés átragad egyikünkről a másikra. A programokban 
a tanáraink is lelkesen és kreatívan vesznek részt, működnek közre.

– Hogyan kezdik most ezt az új tanévet, milyen feladatok előtt állnak?
– Szeptembertől Szlovákiából érkezett vendégtanár erősíti a sze-

mélyi feltételeket, ennek nagyon örülünk, nagy újdonság, és remél-
jük, vele is jó munkakapcsolat alakul majd ki. Már vannak fiatalabb 
tanáraink is, az önkormányzatban is szükséges a fiatalítás. Most két 
helyi fiatal munkatársat sikerült bevonni ebbe a munkába. A követke-
ző években az a feladatom, hogy átadjam nekik mindazt, amit én már 
tudok. És egyre inkább a munkát is. Éves szinten hét-nyolc pályázatot 
írok, ezt és a tanítást is szeretném lassan átadni. Az iskolai programok, 
módszerek, versenyek folynak tovább, mert jól beváltak. A tárgyi felté-
telek rendben vannak, a tantermek nagy részében már okostábla van. 
Már csak két-három teremben hiányzik, ezt még be kell szereznünk. A 
fűtéskorszerűsítésről korábban szóltam, ez nagy előrelépés. Egy jövő-
re mutató elgondolásunk volt az iskolaépület dohos, vizes pincéjének 
felújításakor: egy időkapszula letétele. A kapszulában a mostani gyere-
kek rajzai őrzik a jelent, ami a kibontásakor már múlt lesz. A pincénk 
azóta állófogadásoknak, diákönkormányzati üléseknek helyt adó kö-
zösségi tér lett, az időkapszulát pedig ötven év múlva, 2072-ben fogja 
kinyitni egy ezzel megbízott diákunk, Kucsera Blanka. Mi már nem 
érjük meg azt, nem tudjuk, akkor milyen lesz a világunk, de mindent 
megtettünk, hogy átadjuk az értékeinket.
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